



中国工程院系列杂志

ISSN 2095-6274
CN 10-1158/R

中华灾害救援医学®

ZHONGHUA ZAIHAI JIUYUAN YIXUE

2019年5月 第7卷 第5期 月刊

CHINESE JOURNAL OF DISASTER MEDICINE

Volume 7 Number 5
May 2019

中国期刊网数据库 (CNKI)

全文收录期刊

万方数据库全文收录期刊

中文科技期刊全文数据库

(维普) 全文收录期刊

中国生物医学文献数据库

万方数据

ISSN 2095-6274



9 772095 627196

05>

主管单位：中国人民武装警察部队后勤部

主办单位：中国人民武装警察部队总医院

中华灾害救援医学

二〇一九年五月

第七卷

第五期

武警总医院

中华灾害救援医学

CHINESE JOURNAL OF DISASTER MEDICINE

月刊 2013年12月创刊 第7卷 第5期 2019年5月出版

主 管

中国人民武装警察部队后勤部

主 办

中国人民武装警察部队总医院

主 编 郑静晨

编 辑 中华灾害救援医学编辑部

北京市海淀区永定路69号

邮编: 100039

电话: 010-57976951

传真: 010-57976103

E-mail: cjdm2013@sina.com

网址: www.cjdm.com.cn

编辑部主任 彭碧波

出 版 人民武警出版社

印 刷 廊坊市安次区团结印刷有限公司

国外发行

中国国际图书贸易集团有限公司

(北京399信箱, 100048)

代号: M9115

邮 购

中华灾害救援医学编辑部

北京市海淀区永定路69号

邮编: 100039

电话: 010-57976951

传真: 010-57976103

定 价

每期: 15元 全年: 180元

中国标准连续出版物号

ISSN 2095-6274

CN 10-1158/R

版权归中华灾害救援医学编辑部所有

本刊刊出的文章除特别声明外, 不代表主办单位和本刊编辑委员会的观点。本刊所有文字、图片未经许可, 不得加印、盗版, 不得用于商业用途, 违者将追究其法律责任。本刊如有印刷质量问题, 请与本刊编辑部联系调换。

目 次

论 著

福州市某三甲医院院前急救患者流行病学分析241

林 心, 林 玲, 林雁娟

2010—2018年大理白族自治州食源性疾病暴发监测

结果分析245

尹顺珠

灾害护理能力水平及影响因素的文献回顾249

魏 华, 李 静, 黄莉莎, 吴 芳, 张耀丹, 李斯俭, 冯先琼

瓦斯爆炸所致肺损伤幸存患者的10年肺功能情况研究254

田林强, 申芳芳, 李严严, 孟伟正, 翁孝刚, 姚三巧, 崔树英,

吴卫东, 任文杰

急产产妇的院前救治探讨258

纪学颖, 黄晓云, 章 衡, 陈志刚

颅内动脉瘤介入栓塞术和颅内夹闭术治疗高级别动脉瘤性

蛛网膜下腔出血的临床疗效观察262

高庆飞

连续性静脉-静脉血液滤过治疗儿童危重症的护理体会

及相关并发症防范措施266

陈伟琴, 苏桂燕

常规超声结合Valsalva动作与常规超声在肝血管瘤中

临床诊断价值比较269

张洪惠, 王甲嘉, 李 军, 任荣荣, 张宏伟, 彭心宇

灾害救援医学演练

核应急医学救援演练现场辐射侦检的思考273

刘露阳, 杨朝雯, 刘蓬倩, 成柯君, 李 亮, 杨 军

医疗器械

- 基于虚拟现实技术的核辐射侦检训练系统研制·····279
温涵泳

实践经验

- 维和步兵营加强型 I 级医院保障能力新理念探索·····282
刘 健
广西边境地区医院的院前急救能力现状研究·····285
罗健栩, 黄冬艳, 杨 涛, 黄 敏

综 述

- 伤员医疗后送的紧急情况与处理·····289
王耀丽, 周 健, 张连阳
病理性瘢痕的治疗研究进展及展望·····295
武文博, 郭丽丽, 欧阳军

读者·作者·编者

- 《中华灾害救援医学》关于文章的统计学要求·····261
题名的一般要求和文字要求·····288

消 息

- 2019 年世界疟疾日——“零疟疾从我开始”·····265

环球救援资讯

- 2019 年全球卫生面临的 10 大威胁(下)·····封 2
2019 北京国际防灾减灾应急产业博览会·····封 3
2019 世界免疫周·····封底

执行责任编辑及编审组成员 彭碧波 赵中辛 邹圣强 王锦波 王志翔 陈大方 鄢小军 姚 玲
本期责任编辑 焦艳波
本期责任校对 杨 帅 宋 昕
英文责任审校 孙三军
本期责任排版 郭雪芬

CHINESE JOURNAL OF DISASTER MEDICINE

Monthly Established in December 2013 Vol.7 No.5 May, 2019

Supervising Institute

Logistics Department of Chinese People's
Armed Police Force (PAP)

Sponsor

General Hospital of PAP, Beijing

Editor-in-Chief

ZHENG Jingchen

Editing and Order

Editorial Office of Chinese Journal of
Disaster Medicine
69 Yongding Road, Haidian District,
Beijing 100039, P.R. China
Tel: 0086-10-57976951
Fax: 0086-10-57976103
E-mail: cjdm2013@sina.com
www.cjdm.com.cn

Director of Editorial Department

PENG Bibo

Publishing

Publishing House of PAP

Printing

United Printing Company Limited in Anci
District of Langfang City

Overseas Distributor

China International Book Trading Corporation
P.O.Box 399, Beijing, China

Code NO. M9115

Price

¥15.00

Periodical Registration

ISSN 2095-6274
CN 10-1158/R

Copyright by Editorial Office of Chinese Journal of Disaster Medicine

All articles published represent the opinions of the authors, do not reflect the official policy of the Logistics Department of PAP or the General Hospital of PAP, unless this is clearly specified. No part of this publication may be reproduced, in any form or by any means, electronic, photocopying, or without permission. If found to be in contravention, he or she shall be investigated and dealt with according to the law.

CONTENTS IN BRIEF

ORIGINAL ARTICLES

- Epidemiology analysis of pre-hospital emergency patients in a hospital in Fuzhou**241
LIN Xin, LIN Ling, LIN Yanjuan
- Analysis of foodborne disease outbreak data in Dali Bai Autonomous Prefecture from year 2010 to 2018**245
YIN Shunzhu
- The level of disaster nursing competency and its influencing factors: A literature review**249
WEI Hua, LI Jing, HUANG Lisha, WU Fang, ZHANG Yaodan, LI Sijian, FENG Xianqiong
- Pulmonary function in patients with lung injury caused by gas explosion: A 10-year study**254
TIAN Linqiang, SHEN Fangfang, LI Yanyan, MENG Weizheng, WENG Xiaogang, YAO Sanqiao, CUI Shuying, WU Weidong, REN Wenjie
- Discussion on the pre-hospital treatment of mothers with acute delivery**258
JI Xueying, HUANG Xiaoyun, ZHANG Heng, CHEN Zhigang
- Clinical observation of intracranial aneurysm interventional embolization and intracranial clipping for the treatment of high grade aneurysmal subarachnoid hemorrhage**262
GAO Qingfei
- Nursing experience of continuous veno-venous hemofiltration in the treatment of children with critical illness and preventive measures for related complications**266
CHEN Weiqin, SU Guiyan
- Comparison of clinical diagnostic value between conventional ultrasound combined with Valsalva maneuver and conventional ultrasound in hepatic hemangioma**269
ZHANG Qihui, WANG Jiajia, LI Jun, REN Rongrong, ZHANG Hongwei, PENG Xinyu

DISASTER MEDICINE EXERCISES

Analysis of radiation detection and monitoring in nuclear emergency live medical rescue exercise.....273
LIU Luyang, YANG Chaowen, LIU Pengqian, CHENG Kejun, LI Liang, YANG Jun

MEDICAL EQUIPMENTS

Development of nuclear radiation detection training system based on virtual reality technology279
WEN Hanyong

PRACTICAL EXPERIENCE

A New concept of the capability of reinforced level I hospital of peacekeeping battalion.....282
LIU Jian

Study on the status quo of pre-hospital first aid ability of hospitals in Guangxi border areas285
LUO Jianxu, HUANG Dongyan, YANG Tao, HUANG Min

REVIEWS

Emergencies in medical evacuation for wounded and handling289
WANG Yaoli, ZHOU Jian, ZHANG Lianyang

Research progress and prospect in the treatment of pathological scars295
WU Wenbo, GUO Lili, OUYANG Jun

READERS, AUTHORS AND EDITORS.....261, 288

NEWS265

REPORT ON GLOBAL RESCUE

Ten Threats to Global Health in 2019 (Part Two).....cover II

2019 Beijing International Disaster Prevention and Reduction & Emergency Industry Expositioncover III

World Immunization Week 2019cover IV

Executive members of editorial board and reviewing group

PENG Bibo ZHAO Zhongxin ZOU Shengqiang WANG Jinbo WANG Zhixiang CHEN Dafang WU Xiaojun YAO Ling
Responsible editor *JIAO Yanbo*
Responsible proof-reader *YANG Shuai SONG Xin*
Responsible examiner for English *SUN Sanjun*
Computer typesetter *GUO Xuefen*